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ZPRÁVA O ČINNOSTI ZA ROK 2022 
 
 

1. VOLBY NOVÉHO VÝKONNÉHO VÝBORU  
Do roku 2022 vstoupil výkonný výbor (dále jen VV AKVŠ) ve složení: PhDr. Markéta Bočková (MU),  
Ing. Jiří Jirát, Ph.D. (VŠCHT), Mgr. Jan Kříž (MU), PhDr. Hana Landová, Ph.D. (ČZU), PhDr. Marie 
Otavová (UHK), PhDr. Radka Římanová, Ph.D. (UK), Mgr. Helena Sedláčková (UPOL), Ing. Václav  
Šubrta (VŠE) a Mgr. Jitka Vencláková (TUL).  
Na výroční konferenci dne 24. 2. 2022 proběhly volby nového výkonného výboru pro funkční 
období 2022–2024. Složení nového výkonného výboru vzešlého z voleb je následující: PhDr. Markéta 
Bočková (MU), Ing. Blanka Jankovská (UPCE), Ing. Jiří Jirát, Ph.D. (VŠCHT), Mgr. Jan Kříž (MU),  
PhDr. Hana Landová, Ph.D. (ČZU), Mgr. Lucie Panchártek Suchá (UK), PhDr. Radka Římanová, Ph.D. 
(UK), Ing. Václav Šubrta (VŠE) a Mgr. Jitka Vencláková (TUL).  
Z řad členů VV AKVŠ bylo na prvním jednáním, bezprostředně po skončení výroční konference, zvoleno 
předsednictvo VV: Ing. Václav Šubrta (předseda), Mgr. Jan Kříž (místopředseda), PhDr. Hana Landová, 
Ph.D. (jednatelka).  
 
2. AKVŠ V KONTEXTU KNIHOVNICKÉ KOMUNITY ČR  

AKVŠ má dlouhodobě své zástupce v Ústřední knihovnické radě1, je zapojena do příslušných 
pracovních skupin a podílí se na úkolech souvisejících zejména s implementací Koncepce rozvoje knihoven 
v ČR na období 2020–2027. Zástupci AKVŠ se pravidelně účastnili i jednání Předsednictva  
a Sněmu Rady vysokých škol. Pokračovala i spolupráce s dalšími profesními organizacemi (SDRUK, 
SKIP a Knihovnická komise AMG) – v návaznosti na Memorandum o spolupráci2, které bylo podepsané na 
konferenci Knihovny současnosti 2019. Pokračovalo i působení jednatelky AKVŠ, Hany Landové,  
v Garanční radě Národní knihovny ČR. Dále se podařilo uskutečnit jednání s náměstkyní 
ministra školství s prof. PaeDr. Radkou Wildovou, CSc., zaměřené na možnosti rozvoje VŠ 
knihoven, komunikaci mezi AKVŠ a MŠMT a další související oblasti. V průběhu celého roku probíhala 
intenzivní komunikace se zástupci Národní technické knihovny ohledně nastavení spolupráce v rámci 
realizace projektů, jejichž nositelkou je právě NTK, a které mají zároveň přímou vazbu na činnost VŠ 
knihoven: zejména šlo o chystaný projekt CARDS.  

 
3. REALIZACE JEDNOTLIVÝCH AKTIVIT DLE PLÁNU ČINNOSTI PRO ROK 2022 

V průběhu roku byly v rámci AKVŠ realizovány následující aktivity:  
§ Příprava výroční konference 

Výroční konference AKVŠ 2022 se – po roční přestávce způsobené pandemií covid-19 – uskutečnila 
fyzicky (výjimečně i s možností online připojení pro případ karantény či nemoci), a to ve čtvrtek 24. 2. 
2022 na půdě ČZU v Praze. Kromě běžné agendy, kterou bývá schvalování zprávy o činnosti  
a hospodaření za předchozí rok, plánu činnosti a návrhu rozpočtu na rok nastávající, se uskutečnily  
i volby nového výkonného výboru. Detailní zápis o průběhu výroční konference, včetně všech přijatých 
usnesení, je k dispozici na webových stránkách AKVŠ.3 

  

 
1 Webové stránky ÚKR.   
2 Informace o memorandu: https://akvs.cz/memorandum/ 
3 Informace z výroční konference jsou k dispozici na: https://www.akvs.cz/o-asociaci/vyrocni-konference/  
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§ Koordinace příprav voleb výkonného výboru pro období 2022-2024 
VV AKVŠ úspěšně zajistil – po organizační i administrativní stránce – průběh příprav voleb. Byly zaslány 
všechny potřebné informace na členské VŠ. V průběhu prosince 2021 byly shromážděny nominace pro 
kandidátní listinu a proběhla komunikace s navrženými kandidáty. Bez problémů bylo i technické 
zajištění voleb přímo na místě, v rámci výroční konference 2022.  

 
§ Nový výkonný výbor: nastavení fungování 

Ihned po VK 2022 proběhlo ustavující jednání nového VV AKVŠ. Bylo zvoleno předsednictvo. V průběhu 
prvních měsíců fungování nového VV AKVŠ proběhlo detailní rozpracování plánu činnosti pro rok 2022 
– na základě nového Strategického plánu 2022–2024.  

 
§ Organizační a administrativní zajištění činnosti AKVŠ 

V průběhu roku se členové VV AKVŠ pravidelně scházeli, a to buď osobně, anebo online, v prostředí MS 
Teams. Jednání probíhala s měsíční frekvencí, v případě potřeby i častěji. Dvoudenní jednání proběhlo  
v září ve vazbě na Knihovnickou akademii pro manažery 2022 v Hustopečích. Zápisy z jednání byly 
pravidelně zveřejňovány na webových stránkách AKVŠ4. V průběhu roku bylo uzavřeno několik dohod  
o provedení práce (zejm. správa webu, spolupráce na správě profilu na sociální síti Facebook, výpomoc 
s organizací stáží a několik dohod pro lektory na odborných akcích pořádaných AKVŠ).  

 
§ Pravidelná komunikace VV s vedoucími pracovníky knihoven členských VŠ 
VV AKVŠ již mnoho let usiluje o co nejbližší komunikaci s ředitelkami/řediteli a vedoucími knihoven 
jednotlivých členských VŠ. Kromě pravidelného zveřejňování informací z jednání bývá využívána  
i zabezpečená sekce webu AKVŠ pro zpřístupnění neveřejných materiálů (např.  podklady k diskusi, návrhy 
strategických dokumentů). Pokračoval provoz facebookového profilu AKVŠ, který je – vedle 
konference VYSKA – dalším komunikačním kanálem a diskusní platformou pro VŠ knihovníky. V červnu 
a v prosinci VV AKVŠ svolal i tradiční setkání ředitelů a vedoucích vysokoškolských knihoven. Cílem 
těchto setkání je podpořit komunikaci mezi VV a zástupci knihoven členských univerzit, informovat je  
o aktuálním dění v AKVŠ, připravovaných akcích a aktivitách, a také získat zpětnou vazbu o činnosti VV. 
Velmi využívaná byla i elektronická konference AKVS_REDITELE určená nejen pro komunikaci mezi VV 
AKVŠ a kontaktními osobami jednotlivých členských VŠ, ale i pro komunikaci mezi vedoucími pracovníky 
knihoven vzájemně. V neposlední řadě měli vedoucí pracovníci příležitost setkat se na Knihovnické 
akademii pro manažery – KAM 2022.  
 
§ Fond podpory zahraničních cest  
V souladu se Statutem Fondu podpory zahraničních cest AKVŠ (FPZC) vyhlásil VV výběrové řízení 
na podporu realizace zahraničních cest knihovníků v roce 2022. Finanční dotace určená na podporu cest 
byla pro rok 2022 ve výši 120 000 Kč. Projekty hodnotila komise schválená výroční konferencí ve složení: 
Marcela Hladíková (UJEP), Mgr. Lucie Melicharová (UPCE), PhDr. Miloslava Faitová (ZČU) a za VV AKVŠ 
Mgr. Jan Kříž (VV/MU) a Ing. Blanka Jankovská (VV/UPCE). Byla postupně vyhlášena dvě kola 
výběrového řízení, přičemž do druhého kniha již nebyla podána žádná přihláška. Výsledky hodnocení 
projektů jsou pravidelně zveřejňovány na webových stránkách AKVŠ5.  

 
§ Příprava a realizace konference Bibliotheca academica 2022 

Ve spolupráci s Univerzitou Palackého se v říjnu v Olomouci konala konference Bibliotheca academica 
2022. Konference se odehrála ve dnech 18.–19. 10. dle běžného – a ověřeného – schématu, tedy i včetně 
doprovodného programu, workshopů a společenského večera. Nosným tématem prvního dne konference 
byly knihovní fondy z různých úhlů pohledu. Organizační tým UPOL odvedl perfektní práci a zpětná vazba 

 
4 Informace z jednání VV AKVŠ jsou k dispozici na: https://www.akvs.cz/o-asociaci/vv/informace-z-jednani/  
5 Výsledky výběrového řízení FPZC: https://www.akvs.cz/zahranicni-cesty/vysledky-vyberoveho-rizeni/  
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od účastníků byla velmi pozitivní.  Detailní program, včetně prezentací, je k dispozici na webových 
stránkách AKVŠ6.   

 
§ Statistický roční výkaz o vysokoškolské knihovně 

V roce 2022 proběhl další ročník sběru statistických dat souvisejících s činností VŠ knihoven. Systém 
umožňuje srovnávání vybraných institucí, export trendů vývoje vybraných ukazatelů u dané knihovny.  

 
§ Spolupráce AKVŠ na důležitých projektech  

AKVŠ v roce 2022 figurovala jako důležitý aktér ve spolupráci na projektech či koordinaci projektů 
relevantních pro VŠ knihovny. Šlo zejména o nastavení základních parametrů připravovaného projektu 
CARDS (Czech Academic and Research Discovery Services) (garant: NTK) a využití nastavených platforem 
spolupráce při řešení Centrálního rozvojového projektu „Podpora blended learningu VŠ knihovnami: 
zdroje, služby, procesy“ (garant: ČZU).  V případě projektu CARDS vysokoškolské knihovny – právě 
prostřednictvím AKVŠ – připomínkovaly jednotlivé dokumenty, které NTK postupně předkládala na 
MŠMT. Předseda VV AKVŠ V. Šubrta se stal členem tzv. core týmu, tedy nejužší platformy, kde jsou 
diskutována rozhodnutí určující další směřování projektu. Ředitelky a ředitelé VŠ knihoven, které zvažují 
zapojení do projektu se pravidelně účastní jednání tzv. Strategické skupiny. Zástupci VŠ knihoven se také 
aktivně a ve velkém počtu zapojili do činnosti jednotlivých pracovních skupin, které v rámci přípravy 
projektu několik měsíců fungovaly, či stále fungují. VV AKVŠ se, ve spolupráci se zástupci knihoven 
členských VŠ, snaží v maximální možné míře předkládat připomínky a návrhy tak, aby připravovaný projekt 
a jeho zamýšlené výstupy odpovídaly potřebám vysokoškolského prostředí.  

 
§ Mezinárodní spolupráce 

Po téměř dva roky trvajícím výpadku běžného cestování do zahraničí proběhl rok 2022 v této oblasti již 
v podstatě běžném režimu. Kromě realizace cest v rámci FPZC se zástupci AKVŠ účastnili i dalších 
zahraničních cest:  

ü 8. Bibliothekskongress Leipzig 2022 (31. 5.–2. 6., Lipsko): H. Landová vystoupila jako zvaná 
přednášející s příspěvkem „Academic Libraries in the Czech Republic: co-operation to support 
teaching, learning and research“.  

ü 30th EBLIDA Annual Council and Conference (14.–15. 6., Athény): M. Bočková a H. Landová 
vystoupily jako zvané lektorky workshopu pod názvem „Sustainable development and university 
libraries“.  

ü WOLFcon 2022 (31. 8.–2. 9., Hamburg): V. Šubrta se zúčastnil konference s tématikou open source 
systémů a absolvoval několik důležitých jednání s cílem shromáždění důležitých informací  
a kontaktů pro další řešení projektu CARDS.  
 

 Aktivní zůstalo členství v mezinárodních organizacích LIBER a SPARC Europe.  
 

§ Vzdělávání ředitelů VŠ knihoven: KAM 2022 
Ve dnech 4.–6. 9. se uskutečnil čtvrtý ročník Knihovnické akademie pro manažery – KAM 20227. Místo 
konání je již tradiční – Hotel Kraví hora, Bořetice. Osvědčil se i programový vzorec, kdy první den byl 
zaměřený na aktivní práci účastníků rozdělených do tří skupin na workshopech, a druhý den byl věnován 
hostujícímu přednášejícímu a diskusi s ním.  
 
§ Stáže realizované ve spolupráci s knihovnami členských VŠ 
Po úspěšných pilotních stážích realizovaných v roce 2021 jsme navázali dalšími třemi stážemi  
i v průběhu roku 2022. Nezastupitelnou roli zde hrají knihovny členských VŠ, které tyto akce zajišťují 
nejen po organizační stránce, ale i lektorsky. Asociace hostitelské VŠ vždy finančně a administrativně 

 
6 Program a prezentace z BA2022: https://www.akvs.cz/akce/akce-2022/ba-2022/ 
7 Detaily o KAM 2022 jsou dostupné na: https://www.akvs.cz/akce/akce-2022/kam-2022/  
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podpoří, tj. hradí náklady na občerstvení, v případě zájmu i odměny z DPP pro lektory a administruje 
proces registrace na stáž na webových stránkách AKVŠ.  
V roce 2022 se konaly stáže na následující témata:  

ü Katalogizace (hostitelská VŠ: UPOL)8 
ü Marketing (hostitelská VŠ: JU)9 
ü Hodnocení výsledků vědy a výzkumu v ČR (hostitelská VŠ: MENDELU)10 

 
 

4. ČINNOST V RÁMCI PRACOVNÍCH SKUPIN 
 
Pracovní skupina pro elektronické informační zdroje 
 
Předseda: Ing. Václav Šubrta (12/21–02/22), Mgr. Lucie Panchártek Suchá (od 03/22)  
  
Pracovní skupina pro elektronické zdroje (dále PS EIZ) se v roce 2022 scházela pravidelně na měsíční bázi  
a to online. Zápisy jsou dostupné na webu AKVŠ.11 V květnu byl uspořádán celodenní prezenční workshop „Ze 
zákulisí EIZ pro výuku“, který se věnoval EIZ jako nepostradatelným pilířům blended learningu, a to včetně 
možností efektivního rozšiřování portfolia dostupných EIZ. Prezentace z této akce jsou dostupné na webu 
AKVŠ.12 
V září PS EIZ uspořádala krátký webinář „APC monitoring – best practices na UK“, jehož potřeba vzešla 
v návaznosti na postupující práce PS EIZ (mikrotým „transformační smlouvy“). Vzhledem k přesahu 
problematiky byla tato akce velmi otevřená a účast byla nad rámec členů PS EIZ. Prezentace je opět dostupná 
na webu AKVŠ.13 
V průběhu roku byla rozvíjena témata, která byla již při ustanovení PS EIZ vyhodnocena jako prioritní.   
PS EIZ taktéž nastavila základy pro spolupráci s Národním centrem pro elektronické informační zdroje – 
CzechELib, a to zejména ohledně statistického systému CELUS a ERMS (E-resources Management System).  
Mimo pravidelných setkání probíhá komunikace pomocí zřízené e-mailové konference: akvs-eiz@cesnet.cz, 
jako efektivní a rychlý způsob pro řešení aktuálních situací (zejména nad rámec vytyčených témat).  
PS EIZ účelně plnila svou roli místa ke sdílení zkušeností (včetně těch negativních) napříč oblastmi týkajících 
se akvizice, zpřístupnění i vyhodnocení využívanosti elektronických informačních zdrojů.  

 
 
Pracovní skupina pro informační vzdělávání a informační gramotnost 
 
Předsedkyně: Mgr. Kristýna Paulová 
 
Pracovní skupina pro informační vzdělávání a informační gramotnost (dále PS IVIG) v roce 2022 rozvíjela 
spolupráci a předávání zkušeností mezi členy. V roce 2022 probíhaly každoměsíční online schůzky, zároveň 
proběhla jednání i menších týmů věnujících se konkrétním oblastem (příprava seminářů, spolupráce na 
projektech apod.). Komunikace probíhala i přes e-mailovou konferenci VYCHOVA.  
Během roku 2022 se podařilo navýšit počet členů na současný počet 40. Stalo se tak díky propagaci skupiny 
mezi řediteli VŠ knihoven, zapojení do CRP projektu mapujícího blended learning v ČR a také díky propagaci 

 
8 Informace o stáži Katalogizace jsou dostupné na: https://www.akvs.cz/akce/akce-2022/staz-2022-katalogizace-na-upol/ 
9 Informace o stáži Marketing jsou dostupné na: https://www.akvs.cz/akce/akce-2022/staz-2022-marketing-na-jcu/  
10 Informaci o stáži Hodnocení výsledků V&V v ČR: https://www.akvs.cz/akce/akce-2022/staz-2022-hvav-mendelu/ 
11 Zápisy z jednání PS EIZ: https://www.akvs.cz/pracovni-skupiny/ps-eiz/zapisy-z-jednani/ 
12 Prezentace z workshopu: https://www.akvs.cz/akce/akce-2022/workshop-eiz/ 
13 Prezentace z webináře o monitoringu: https://www.akvs.cz/wp-content/uploads/2022/09/20220912-APC-monitoring-UK.pdf 
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skupiny jako otevřené platformy nejen pro zkušené knihovníky, ale i pro začínající lektory a odborníky mimo 
prostředí VŠ knihoven, kteří se však informační gramotností také zabývají.  
Hlavní činnosti v roce 2022 

• Spoluorganizace konference NASIV (Brno) 
o Členové IVIG se zapojili jako přednášející a zajistili jeden přednáškový blok.  

• Školení Prezi Video (červen, online) 
o Školení pro členy pracovní skupiny 

• Koordinace mikrotýmu Vzdělávání v rámci projektu Blended learning ve VŠ knihovnách 
o V rámci této aktivity proběhlo několik schůzek v online formě a také hybridní workshop 

„Blended vzdělávání v knihovnách“. Výstupem je také analýza literatury věnující se tomuto 
tématu a rozsáhlá knihovna zdrojů (přes sdílenou knihovnu v aplikaci Zotero). 

• Nová podoba webové prezentace skupiny na webu AKVŠ 
o V rámci této nové prezentace byl také spuštěn projekt „Mentoři informačního vzdělávání“ – 

představení jednotlivých členů IVIG, kteří nabízejí podporu pro další lektory 
o V rámci nového webu byly aktualizovány informace o aktuálních koncepčních dokumentech, 

kterými se řídí světové vzdělávání v oblasti informační gramotnosti. 
 
 
Pracovní skupina pro Open Science 
 
Předsedkyně: Mgr. Valentýna Drtinová 
 
Pracovní skupina Open Science (PS OS) byla ustanovena rozhodnutím Výkonného výboru AKVŠ dne  
17. 10. 2022.  Na prvním jednání dne 1. 12. 2022 byla zvolena předsedkyně pracovní skupiny, Valentýna 
Drtinová (Univerzita Karlova).   
 


